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Maar een Farizeër moet zichzelf verlooch'enen, 

zal hij aanvaarden die opstanding van een gekrui
sigde, een gevloekte. Een Messias aan het kruis, 
is voor hem een contradictio in terminis. E r kan 
geen heil in Jezus zijn, sinds Hij naar Golgotha 
verwezen werd. 

De farizeïslische ergernis aan het kruis van den 
Messias is de ergernis aan de prediking van de 
volstrekte ongerechtigheid van dit leven. Ze is de 
weigering om te aanvaarden in geloof en te ver
dragen xiit den mond des Heeren die vervloeking 
van alle ongerechtigheden van het volk des ver-
bonds. 

De Farizeër kan geen gemeenschap hebben met 
oen Messias, die den kruisweg opgaat, omdat hij 
de gemeenschap van zijn Messias met het volk 
van Abraham anders ziet liggen; omdat hij den 
Messias niet kan zien .beladen mjet onze zonden; 
omdat hij de gemeenschap met den Messias zoekt 
vanuit zijn eigen vermeende gerechtigheid'. Aan 
deze f arizeïslisclie Mcssiasvoorstelling wordt nu ook 
Jezus Christus gemeten en Hij kan voor het forum 
van de farizeïslische criliek niet bestaan, al heele-
maal niet nu Hij gekruisigd is. 

Maar, zegt Simon Petrus, wij zullen met zijn 
twaalven uitroepen op de straten van Jeruzalem, 
dat zijn profeten doodt, dat God' in Jezus een wel-
beha,gen heeft gehad en Hem heeft opgewekt van 
den dood, waarin ook overtuigde Farizeërs Hem 
hebben gejaagd. 

En zoo heeft zich de apostolische dienst van 
Jezus Christus dadelijk te weer gesteld tegen de 
ergernis aan het kruis. En heeft hij de worsteling 
aanvaard met elke poging om het beloofde heil 
voor het volk des verbonds te zoeken op een 
anderen weg dan die van „boete en bekeering". 
God heeft aan het kruis Zijn sanctie gegeven. 
Golgotha is de eenige mogelijkheid. Het koninkrijk 
der hemelen wordt royaal ontsloten voor wie met 
Christus gekruisigd wil zijn. 

Nog vandaag gaat de boodschap, dat apostelen 
konden getuigen Jezus te hebben gezien na Zijn 
verrijzenis, uit en beschaamt elk, die het kruis 
van Jezus wil kleineereu. Dat kruis is ©en vol
komen vervloeking van onze zonden en een radi
cale verbreking van ons vleesch. Hiat is ook een 
volkomen verzoening van onze zonden en de weg 
tot de opstanding des vleesches. 

En vandaag is het bij het recht komen van deze 
boodschap nog evenals het in Jeruzalem geweesit 
is: waar zóó gepreekt wordt als Matthias moest 
doen, is de prediker des verbonds gedachtig. 

„Met ons", zegt Petrus. 
Dat wil zeggen: met ons, die elf zijn in getal. 

Als de twaalfde. Als één van een getal, dat s,ymbo-
liseert de trouw van God aan Israël, dat volk der 
twaalf stammen van vader Jakob. 

Dan wordt in Israël geen dwaling geduld, ook 
niet die van het farizeïsme. Maar als daar niet 
gedacht mag worden aan vader Jalcob en aan vader 
Abram op de manier, waarop de Farizeërs het 
graag deden, dan wordt daarbij gezegd, dat aan 
Abram m o e t worden gedacht met gedachten Gods, 
die in grenzenloos welbehagen Zijn beloften gaf 
aan dien kinderloozen man. En Die deze g e 
n a d i g e beloften na kwam, toen Hij Zijn Zoon 
naar Golgotha verwees en daarna Hem opwekte 
vaia de dooden. 

Het verbond, en het volk des verbonds en de 
Messias van dat volk, dat is toch wel wat anders 
dan de Farizeërs ervan maken. 

Gode zij lof, ja! 
W. R. S. 

Gereformeerde Prediking en heilsgeschiedenis. 

In de rubriek „Persschouw" citeerde ik eenige weken 
geleden Ds J. Overduin van Kampen, die in „Credo" 
geschreven had over „ v e r s c h e i d e n e m e n s c h e n " 
voor wie het „schoone 'vali'" der „historia revelationis, 
of te wel geschiedenis der Godsopenbaring" „zoo on
g e v e e r h e t één en h e t a l geworden" zou zijn. 
Ds Overduin achtte dit „ o v e r w a a r d e e r i n g ", en 
meende, dat er „geen grondiger middel" bestond „om 
de 'geschiedenis der Godsopenbaring' in discrediet te 
brengen". Naast deze „verscheidene menschen" stonden 
volgens Ds Overduin dan weer „sommige menschen", 
van wie „men sterk den indruk krijgt, dat een preek 
pas een goede Gereformeerde preek is, wanneer daarin 
u i t s l u i t e n d geschiedenis der Godsopenbaring ge
geven wordt en enkele groote lijnen worden getrokken"; 
hetgeen Ds Overduin — terecht —• dwaas noemde; te
recht, want 1 ij n e n teekent men alleen op papier. Hij 
betreurde het voorts, dat „sommigen op het stok
p a a r d j e van de geschiedenis der Godsopenbaring 
rijden" en verzekerde nog eens, dat „men de heele preek 
er niet in m o e t l a t e n o p g a a n " . 

Ik heb, dit stukje uit „Credo" overnemende, gevraagd: 
>iWijs mij den man". Van die „verscheidene menschen" 
verklaarde ik er niet één te kennen, en van die „som-
ïnige menschen" evenmin. Ik begreep van die „over-
waardeering" niet veel, en achtte het „strijden tegen 
deze windmolens" hinderlijk voor den goeden voort

gang der gereformeerde prediking, die, gelijk ik aan
gaf, m.i. nog veel te weinig rekende met de geschiedenis 
der Godsopenbaring. 

Verleden week nu ontving ik van Ds Overduin een 
ingezonden stuk, dat ik eerst heden opneem (om hierna 
te noemen reden). 

Ds Overduin schreef het volgende: 

Och, wijs mij den man . . . . 
Daar ik mijn „Credo" broederlijk ruil met een ander 

zijn „Refonnatie", las ik eerst nu den commentaar, 
dien K. S. gaf in zijn Pei'sschouw op een deel van 
mijn artikel over de zestigjarige „Filippus". Mag ik 
zoo kort mogelijk hierop het volgende antwoorden? 

lo. Die over-waardeering van de geschiedenis der 
Godsopenbaring is niet uit mijn duim gezogen, maar 
berust op feiten. B.v. die broeder op de jaarvergade
ring van „Filippus" wilde tractaatjes a la historia 
revelationis. Verder treft het mij op verschillende 
vergaderingen, dat broeders dit stokpaardje bereiden. 
En ook in persoonlijke gesprekken moet ik over-waar-
deerders tot kalmte manen en zeggen: Er is ook nog 
iets anders. Deze menschen breken de zaak af en 
dienen haar niet door hun eenzijdigheid. 

2o. Van "deze over-waardeering moet K. S. niet zoo 
vreemd staan kijken. Dat kan ieder mensch, die de 
geschiedenis van de kerk en de theologie kent, van te 
voren al weten. En K. S. kent die beter dan ik. We 
leven nu eenmaal in een onvolmaakte wereld. En 
wij kennen ten deele en wij profeteeren ten deele en 
wij zijn allemaal eenzijdig, hoe wij er ook tegen strij
den. Gods Woord is niet eenzijdig, maar wij wel. 
En ook al willen wij voor heel Gods Woord buigen, 
we brengen er in de practijk helaas niet a l l e s van 
terecht. En daartegen moeten wij elkaar waarschuwen. 
Dat is een vriendendienst, ja meer, ambtelijke gehoor
zaamheid om acht op elkander te hebben. Er zijn 
Calvinisten, die Calvijn niet graag in zijn huis heeft; 
er zijn Kuyperianen, die door hun eenzijdig drijven 
Kuyper geen dienst hebben bewezen, en zoo zijn er 
kleine Schildertjes, die K. S. zelf tot de orde moet 
roepen. Dat behoeft K. S. zich heusch niet zoo ernstig 
aan te trekken. Dat overkomt ieder. Dat zit nu een
maal in de zonde en zv^akheid en beperktheid van 
ons, menschen. 

Gevaarlijker wordt het, wanneer wij dit niet willen 
zien, want het zijn f e i t e n , die door redeneeringen 
niet worden weggenomen. 

3o. „Och wijs mij den man", daar bedoelt K. S. 
toch niet mee: Noem namen? Stel u voor, dat wij in 
alle gevallen, wanneer het over misstanden of een
zijdigheden gaat, namen moesten noemen; en dan 
natuurlijk eerlijk en volledig, dan zou elk weekblad 
veranderen in een publicatie van een zwarte lijst 
verdachten en aangeklaagden. 

Stel u voor, dat K. S. zelf alle namen ging noemen 
van de „ e n k e l e n , die, dank zij Gods genade, histo
rische stoffen als historische zijn gaan behandelen" 
en van de „zeer v e e l a n d e r e n , die zich van 
dezen eenvoudigen plicht tegenover Gods Woord 
n i e t s aantrekken". Nu laat ik rusten of liet waar 
is, dat het zóó droevig gesteld is met onze Geref. 
prediking, maar hier wijst K. S. ook niet z ij n man
nen. Gelukkig. Doe het als het u belieft niet. Want 
d e z e concreetheid zou de wijsheid verslinden, om 
niet te spreken van de liefde. 

4o. Ik ben dankbaar, dat K. S. een over-waardee
ring, als ik wèl ken en K. S. nog niet kende, zóó 
erg vindt, dat hij niet aarzelt den man van die over-
waardeering een z o t te noemen. Nu heb ik het in 
de toekomst makkelijk en zal ik spoedig klaar zijn, 
wanneer ik weer zulke menschen ontmoet. 'kZal al
leen zeggen: K. S. noemt u een zot. 

5o. Ik streed niet tegen windmolens. Door de tele
foon noemde ik K. S. al wat. Desgewenscht wil ik 
onder vier oogen enkele merkwaardige staaltjes ver
tellen. En als K. S. zegt: „'k Heb niets met persoonlijke 
gesprekken en vergaderingen te maken, ik heb alleen 
met publicaties zwart op wit te maken", dan zeg ik: 
Neen! Daar hebt gij wèl mee te maken, het is een 
werkelijkheid onder ons volk. Hoe komt die werke
lijkheid er? Is het ook mogelijk, dat dit de uitwerking 
is van een te eenzijdig naar voren brengen van op 
zich zelf schoone waarheden? Deze dingen komen 
niet uit de lucht vallen. De over-waardeerders beroepen 
zich op K. S. 

60. Met allen nadruk wil ik herhalen, dat ik het 
waardeer, dat het te lang vei-waarloosdé element van 
de geschiedenis der Godsopenbaring, in de laatste 
jaren meer recht wordt gedaan. „We zijn er nog lang 
niet, wij zijn nog niet aan de waardeering toe, we 
zitten nog in de o n d e r - waardeering", zal K. S. zeg
gen. Al is dat wellicht over de heele linie waar, dan 
neemt dat niet weg, dat er gelijktijdig.bij verscheide
nen een over-waardeering is en daardoor slechte voor
standers der zaak zijn. Alles wat jeugdig is, is on
stuimig. Je kunt van je eigen vrienden last krijgen. 
Non tali auxilio. „De bedremmelde Sancho Pansa, die 
den strijd nog leeren moet", heb ik daarom n i e t 
„een eindje achteruit geworpen". Wie mijn artikel 
goed leest, zal zeggen: Ds Overduin wilde dezen 
schildknaap niet m i n d e r doen strijden voor de 
geschiedenis der Godsopenbaring, maar b e t e r en 
v e r s t a n d i g e r . Indien de strijdbewegingen van 
sommige Sancho Pansa's onbeheerscht en eenzijdig 
blijven, zullen zij zeker verliezen. Dat zou mij spijten, 
want de zaak is het dubbel waard. Dat er meerdere 
homiletische gevaren zijn, stem ik toe. Maar ik had 
het nu over dit gevaar naar aanleiding van ons ver-
jaringsfeest van „Filippus". Wat kan een verjaardag 
toch al niet teweeg brengen. Nu begin ik den diepen 
zin te verstaan van dat straatversje, dat men in Leiden 
na menig familiefeest zong: „Het is een mooi feest 
geweest en... heelemaal niet gevochten". 

Hartelijk dank voor de plaatsruimte en hopend, dat 
K. S. van mijn pennevruchtjes ook eens iets zal 
vinden, dat onder zijn Persschouw met instemming 
wordt aangehaald, teeken ik 

J. OVERDUIN. 

Tot zoover het artikel. 
(Zie vervolg op blz. 336.) 

De twaalf werkloozen. 
Op den Pinksterdag was er te Jeruzalem een kerk 

zonder gebouw, een gemeente zonder naam en waren 
er twaalf apostelen zonder werk. Zij droegen een 
ambt, het wereld-apostolaat, maar vonden nog geen 
ambtsbezigheden. Petrus vroeg als het ware aan 
Johannes: Hebt gij catechisanten? en Johannes 
schudde van neeai. Hoe moest dat nu? De apostelen 
hebben daar geen foefjes op bedacht. Zij hebben 
geen studie gemaakt van massa-psydiologie, zij 
zijn niet bij een relhor lessen gaan nemen. De Hei
land had hen niet bevolen: fascineert de menschen, 
sleept ze mede. Maar de Meester had bevolen: 
Onderwijst de volken! Over de vraag: Hoe krijg ik 
de menschen? behoeft de kerk zich nooit druk te 
maken. Zij heeft zicli maar "één vraag te stellen: 
Wil ik gehoorzaam zijn? Ben ik bereid te gaan, 
waar Jezus mij roept ? Als zij gehoorzaam is, zal zij 
verbaasd staan over het vele werk dat God haar 
toebetrouwt. Wie dienen wil, Gods last volbrengen, 
naar Gods methode arbeiden, die zal meer werk 
krijgen dan hij afkan. God leere ons de dwaasheid 
af maar steeds in statistiekjes te pluizen. De Goede 
Herder heeft geen statistiek aangelegd' van verloren 
schapen, Hij heeft het verdwaalde schaap gezocht 
totdat Hij het vond! God vestigde Zelf de aan
dacht op do gemeente. Als een vreemdeling ge
vraagd had naar de samenkomst der Nazareners, 
had zelfs geen politie-agent hem den weg kunnen 
wijzen. Een brief aan de sekte der Galileërs ware 
zeker als onbestelbaar teruggekomen. Maar God 
brengt de duizenden voor de huiskerk te samen. 
Daar verkondigt de gemeente aan de wereld de 
groote werken Gods. Niet in een doode taal, zooals 
Romo doet en daarin het apostolaat verlooGhent, 
maar in de levende talen der mensclaheid. Dan 
vervult Petrus als de Apostel-Straatprediker de 
opdracht: Onderwijst de volken! Uit een oogpimt 
van o n d e r s c h e i d e n l i j k p r e d i k e n stelt de 
Pinksterrede van Petrus ons wel ©enigszins teleur. 
Er was toch allerlei verschil tusschen de hooi--
ders. Denkers met spitse kinnen spraken van: 
een merkwaardig verschijnsel. Eerlijke kerels met 
een ontvankelijk gemoed erkenden: ik voel mij 
niets op mijn gemak. Anderen vluchtten in den 
spot en dachten zich zoo veUig te stellen. Maar 
Petrus vat hen allen samen in de aanspraak: Man
nen Broeders! Zoo'n Verbondsman! zouden wij 
haast geërgerd willen uitroepen. Wij zouden den 
apostel wel aan een slip van zijn kleed willen 
trekken en raden: Zeg: waarde vrienden! of: ge
achte hoorders! Of: mede-reizigers naar de eeuwig
heid! Maar Petrus spreekt hier van den Groeten 
Vader, Die de kinderen des Verbonds xoepen gaat. 
In de rede van Petrus is duidelijk een pauze. Dat 
is geen oratorische pauze geweest. De apostel 
heeft niet zoo'n beetje rondgekeken of hij zijn 
gehoor had of niet. Om, als hij mogelijk tot de 
ontdekking gekomen ware, dat zijn onderwijs te 
zwaar was, tot een exemplaai- uit do groote ©ditio 
b o e k e n d e r I e e k e n de toevlucht te nemen. 
Als de dienstknecht des Heeren niet afkomt van 
al die foefjes en trucjes, is hij voor den diensit 
in het koninkrijk verloren. Neen, niet Petriis, maar 
Gód maakt een pauze in de prediking. In de ziel
kunde spreken wij van i n t e n t i e . Daaronder ver
staan wij die functie van den menschelijken geest, 
waardoor wij de dingen gaan betrekken op ons
zelf. Maar bij de predikmg van het evangelie is 
het de Heilige Geest die onze intentie richt op het 
gepredikte evangelie. Dan zit men met zijn der
tigen in een zaaltje en dan maakt de Geest alsol 
tot ons alleen de woorden des levens gesproken 
werden. Ja, dan staan daai- duizenden en de Geest 
stelt onder die duizenden den mensch apart. De 
Heilige Geest maakt de prediking persoonlijk. Dat 
kan de prediker niet doen, dat moet hij laten! Dat 
is zijn werk niet. Daar zorgt de Heilige Geest voor 
op een wonderbare wijze. Dan hooren duizenden 
de woorden: Een iegelijk die den Naam des Heeren 
zal aanroepen, zal zalig worden. Maar de Geest 
doet mij wat anders hooren: i k zal den naam des 
Heeren aanroepen en i k zal zahg worden. Dan 
hooren de duizenden: Gijlieden hebt den Vorst des 
Levens aan het kruis gehecht en gedood'. Maar 
dan doet de Geest mij hooren en naspreken: 

I k sloeg Hem al die wonden, 
Voor m ij moest Hij daar staan 
I k deed met m ij n e zonden. 
Hem al die jamm'ren aan! 

Wie heeft ooit zulks gehoord? Wie heeft derge
lijks gezien? Zou een land kunnen geboren wor
den op een eenigen dag? Zou een volk kunnen 
geboren worden op een eenige reize? 

Legt toch uw kleinmoedigheid af en verblijdt 
u met Jeruzalem en verheugt u over haar, al 
hare liefhebbers. Weest vroolijk over haar met 
vreugde, gij allen, die over haar zijt treurig ge
weest. 

Ik geloof in den Heiligen Geest. N. B'. 


